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Munkámmal, amikor elkezdtem nem voltam biztos abban, hogy valóban melyik vadfaj, a 

vaddisznó vagy a gímszarvas a nagyobb vadkár okozója. Feltételezésem szerint a gímszarvasok 

azok, ahol a populáció vadászat szempontjából jó, de gazda szemmel viszont borzasztóan 

magas ott látványosak a károkozásai. A vaddisznó károkozásai viszont nem látványosak , csak 

ha belemegyünk a kukorica vagy napraforgó táblákba gyalogosan. A másik kérdésemre, hogy 

melyik vadfaj mikor és milyen formában okoz vadkárt, a mintaterekben végzett 

számításaimmal azt gondolom megkaptam a válaszokat. 2023-ban a húsz alkalommal elvégzett 

vadkárbecslés, kifejezetten kiélezve a gímszarvasra és vaddisznóra meghozta az eredményt. 

Természetesen ezt is jobb lett volna nagyobb mértékben és léptékekben csinálni, de így sem 

volt könnyű a három embert összeegyeztetni sokszor akár 4-6 órát is számolni a sérült és 

vadkárral érintett növényeket. Mindezt úgy, hogy fontos volt az is, hogy nem nyúl vagy őz vagy 

borz volt a kártevő, mert azt nem számoltuk bele a mintavételekbe. 

   

A diplomamunkám számszerű eredményeiből az látszik, hogy a gímszarvas képes nagyobb 

mértékű vadkárt okozni, mint a vaddisznó. Ez igaz a kukoricára és a napraforgóra is. A számok 

azt bizonyítják, hogy termete és életmódja miatt okozza a gímszarvas a magasabb vadkárt a 

kapásnövényekben. Életmódjából kifolyólag már késő délután elkezdi a táplálkozást és sok 

esetben még reggel a kivilágosodást követően is találkozhatunk gímszarvas rudlival vagy 

háremét terelgető csapatbikával. Diplomamunkámmal szeretném felhívni a figyelmet a 

vadászatra jogosultaknak, hogy nem feltétlenül a vaddisznó az elsődleges közellenség a kapás 

kultúrákban. A gímszarvas esetében viszont a vadkár okozása miatt az ésszerű 

állományszabályozás elengedhetetlen lesz a továbbiakban is. Ezért javaslom a vadászatra 

jogosultaknak, hogy bátran kérjenek 20-30%-al magasabb kilövési tervet a gímszarvas 

esetében. A saját tapasztalataim és diplomadolgozatom számításai alapján mi is ezt tettük már 

a 2024/25-ös vadászati évben. 


